

LOOKING FOR PARTICIPANTS

PROJECT: CRIMINAL DEFENCE LAWYERS AND THE REPRESENTATION OF MARGINALIZED CLIENTS

STUDY OBJECTIVES

Highlight how criminal defence lawyers in provincial courts take into account social and systemic factors (*e.g. past and present poverty, racism, social exclusion, lack of housing, mental health and substance use supports, collateral consequences*) throughout the legal process and in their practice.

Document and analyze (1) when and how they consider and respond to social disadvantage in their professional practice, (2) strategies used to negotiate preconviction with bail, diversion, and plea bargaining, (3) arguments and formal evidence used at sentencing stages and (4) collaboration with nonlegal stakeholders who contribute to legal narratives and practices.

LOOKING FOR PARTICIPANTS WHO ARE :

- Criminal defence lawyers
- Working in private practice, with legal aid or as duty counsel
- Practicing in Toronto, Montréal, and/or rural, remote or northern Ontario or Quebec.

INTERVIEW DETAILS

Semi-structured interview, recorded with your consent. 45 to 60 minutes. Date and time of interview according to your availability. Interview primarily on the phone or via Zoom or Microsoft Teams. In-person options when possible.

TO PARTICPATE, PLEASE CONTACT Cecília at :

cecilia.de.aragao.batista@umontreal.ca

or by phone, at 438 979 2623

Project approved by the "Comité d'éthique de la recherche – Société et culture (CER-SC)" of the Université of Montréal CERSC-2020-061-D(1)
Project funded by SSHRC's Insight Development Grant (2020-23) and FRQ-SC's Research Support for New Academics (2022-2025)

For questions about the project or to express your interest in participating, you can also contact Marianne Quirouette at Marianne.quirouette@umontreal.ca

RESEARCH TEAM

Researcher in charge

Marianne Quirouette
Assistant professor
School of Criminology
University of Montreal

Student researcher

Cecília de Aragão Batista
Master's student
School of Criminology
University of Montreal

PARTICIPANT.E.S RECHERCHÉ.E.S

AVOCAT.E.S DE LA DÉFENSE ET REPRÉSENTATION DES PERSONNES MARGINALISÉES

OBJECTIF DU PROJET:

Cette étude examine la façon dont les avocat.e.s de la défense criminelle et pénale qui représentent les personnes marginalisées prennent en compte les notions systémiques et sociologiques (racisme, inégalités, manque de ressources, insécurité de logement, etc.) dans leur pratique et lors des procédures judiciaires.

Cette étude documente et analyse (1) quand et comment les avocat.e.s tiennent compte de la marginalité dans leur pratique, (2) les stratégies utilisées pour négocier la remise en liberté, la déjudiciarisation et la négociation de plaider, (3) les arguments et les preuves utilisés lors de la détermination de la peine et (4) la collaboration avec des acteurs extérieurs au système pénal qui contribuent néanmoins aux discours et pratiques juridiques.

ÉLIGIBILITÉ :

- Être un.e avocat.e de la défense
- Travailler dans un cabinet privé ou pour l'aide juridique
- Pratiquer à au moins un des endroits suivant
 - Montréal, et/ou
 - En zone rurale, isolée ou dans le Grand Nord

NATURE DU PROJET:

Entrevue semi-dirigée par visio-conférence, par téléphone ou en personne, d'une durée de 45 à 60 minutes, enregistrée avec votre autorisation.

POUR PARTICIPER :

Contactez l'assistant de recherche au 514-713-1317 ou au re.poulin-ladouceur@umontreal.ca

Projet approuvé par le Comité d'éthique de la recherche - Société et culture (CER-SC) de l'Université de Montréal CERSC-2020-061-D(1); projet financé par la subvention de développement Savoir du CRSH (2020-23) et par le fond de Soutien à la recherche pour la relève professorale FRQ (2022-2025). Pour toute question, vous pouvez également contacter Marianne Quirouette.



Équipe de recherche

Chercheure principale

Marianne Quirouette
Professeure adjointe
École de Criminologie
Université de Montréal
514-822-1409
marianne.quirouette@umontreal.ca

Assistant de recherche

Ré Poulin Ladouceur
Assistant de recherche
Stagiaire en droit
514-713-1317
re.poulin-ladouceur@umontreal.ca